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ZDANIEM EKSPERTÓW
Jaki olej można polecić na tak zwaną 
„dolewkę”, jeśli ten wcześniej stoso­
wany nie jest jeszcze zużyty, ale nie 
da się go zidentyfikować? 

Michał Izdebski, Castrol: 
Obecnie wszystkie oleje sil-
nikowe spełniające specy-
fikację wyższą niż API SG  
można ze sobą mieszać 

bez utraty ich właściwości smarujących. 
Na „dolewkę” poleciłbym olej syntetyczny 
o  lepkości 5W-30, spełniający najwięcej 
najnowszych norm producenckich, gdyż 
po jego zastosowaniu mamy pewność, że 
jeżeli nawet popełniliśmy błąd, to będzie 
to błąd najmniejszy z możliwych.

Przemysław Szczepaniak,  
ExxonMobil Poland:
W sytuacji, kiedy nie wie-
my, jaki olej silnikowy był 
dotychczas wlewany do 

silnika, najlepiej zdecydować się na pro-
dukt syntetyczny, który jest najbardziej 
zaawansowany technologicznie i ma naj-
lepsze właściwości jako środek smarny. 
Mineralne i syntetyczne poliolefinowe ole-
je silnikowe są ze sobą mieszalne. Jeżeli 
silnik był zalany olejem syntetycznym, to 
dolewając do niego inny olej syntetyczny, 
nie pogorszymy poziomu ochrony i jako-
ści pracy silnika. Natomiast dolanie oleju 
syntetycznego do semisyntetycznego lub 
mineralnego może wręcz poprawić ich 
właściwości.

Maciej Ochenduszko, Stat­
oil Poland: Jest to uzależ-
nione od czynników takich,  
jak obecność filtra cząstek 
stałych lub jego braku, 

oraz od wieku pojazdu. Jeżeli samochód 
z silnikiem Diesla jest wyposażony w filtr 
cząstek stałych, można w  takiej sytuacji 
dolać oleju o obniżonej zawartości siarki, 
siarczanów i fosforu (SAPS). Produkty tego 
typu są oznaczane etykietami Low SAPS 
lub Mid SAPS. Jeżeli natomiast pojazd 
nie ma filtra cząstek, można użyć pod-
czas „dolewki” oleju półsyntetycznego SAE 
10W-40. W  silnikach eksploatowanych 

dłużej niż 10 lat powinno się zastosować 
olej mineralny SAE 15W-40. Skutkuje to 
jednak zazwyczaj gorszymi osiągami oraz 
zwiększonym zużyciem paliwa.

Przemysław Busz, Fuchs: 
Należy zastosować olej 
akceptowany przez pro-
ducenta pojazdu (na przy-
kład VW 504 00/507 00, 

MB 229.51 itp.).
Krzysztof Niedźwiedź, 
Gulf: Najlepiej przestrze-
gać zaleceń producenta 
samochodu, który za-
wsze określa klasę jakości 

i  lepkości odpowiedniego oleju. Informa-
cję taką, dotyczącą już konkretnej marki 
oleju, można zwykle znaleźć na stronach 
internetowych producenta środka smarne-
go w sekcji „Dobierz olej” albo podobnej. 
Podajemy tam markę, model, typ, rocz-
nik, typ silnika i  inne dane samochodu 
– i  otrzymujemy tabelę z  kompletem od-
powiednich olejów. Dotyczy to również 
olejów do skrzyń biegów, mostów, układu 
kierowniczego itd.

Rafał Kobza, Liqui Moly 
Polska: Użycie odpowied-
niego oleju jest niezbęd-
ne zarówno podczas jego 
okresowej wymiany, jak 

i  w  sytuacji, gdy dokonujemy „dolewki”. 
Dolewany olej spełnia wtedy wymagania 
producenta silnika, czyli ma stosowny cer-
tyfikat.

Marek Dębiński, Lotos: 
Eksploatację silnika z wy-
korzystaniem mieszaniny 
olejów należy uznać za 
przejściową i niezalecaną. 

Jest ona dopuszczalna tylko w sytuacjach 
awaryjnych, przy braku odpowiedniego 
oleju. „Dolewka” innego pozwala ukoń-
czyć podróż, ale później trzeba wykonać 
wymianę oleju.

Jeśli nie znamy rodzaju zastosowane-
go oleju, a  poruszamy się samochodem 
osobowym lub dostawczym z  lekkim sil-
nikiem w dobrym stanie technicznym, to 

do „dolewki” najlepiej wybrać olej uniwer-
salny pod względem klasy lepkości, czyli 
SAE 5W-40 lub 10W-40. Jego jakość nie 
powinna być niższa niż klasy API SL/CF. 
Zastosowanie oleju tego typu nie pogorszy 
warunków eksploatacji silnika, a  nawet 
jest w  stanie je poprawić. W  przypadku 
lekkiego silnika w słabym stanie technicz-
nym najlepiej wybrać tańszy olej o lepko-
ści SAE 15W-40 lub 15W-50 i jakości nie 
gorszej niż API SL/CF.

Jeśli chodzi o  pojazdy z  dużymi sil-
nikami w  dobrym stanie technicznym, 
najlepiej zdecydować się na olej o  uni-
wersalnej lepkości: SAE 15W-40 lub 
10W-40. Jakość klasy nie może być niż-
sza niż API CH-4/SL. Przy gorszym stanie 
technicznym najlepiej użyć oleju o  lep- 
kości SAE 20W-50, 15W-50 i  jakości 
API CD/SF. 

Wymienione produkty są wytwarzane 
na bazie olejów mineralnych lub synte-
tycznych węglowodorowych, więc we 
wspomnianej sytuacji awaryjnej można 
je uznać za mieszalne z  innymi olejami  
węglowodorowymi.

Marcin Majcher, Millers 
Oil: W  opisanej sytuacji 
należy dolać olej o  wła-
ściwościach zalecanych 
przez producenta pojazdu. 

Chodzi o parametry takie, jak lepkość, kla-
sa ACEA i normy wymagane przez produ-
centa. Informację o zalecanym oleju moż-
na znaleźć w  instrukcji samochodu lub 
w  konfiguratorach doboru oleju na stro-
nach internetowych producentów środków 
smarnych. Jednak najlepszym pomysłem 
jest wymiana całego oleju – stopień jego 
zużycia trudno jest bowiem precyzyjnie 
określić.

Katarzyna Starzec, Orlen 
Oil: Pod pojęciem „oleju 
na dolewki” rozumiem olej, 
który dodaje się do silnika 
w  ilości nie większej niż 

pół litra. Oczywiście w  takim przypadku 
najlepiej wykorzystać taki sam olej, jak 
znajdujący się już w silniku, bądź też olej 
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